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HÉTFŐN REKTORT VÁLASZTANAK A SZEGEDI TUDOMÁNYEGYETEMEN 

Szabó vagy Wittmann? 
Március 8-án választ rektort a 
Szegedi Tudományegyetem. A 
49 tagú szenátus minősített 
többséggel dönt a rektor sze-
mélyéről. A posztra ketten pá-
lyáznak: Szabó Gábor mérnök, 
professzor, az SZTE jelenlegi „ 
rektora és Wittmann Tibor or-
vos, az egyetem I. számú bel-
gyógyászati klinikáját vezető 
egyetemi tanár. 

SZEGED 
ÚJSZÁSZI ILONA 

Negyedik rektorválasztására 
készül a térség felsőoktatási 
intézményeinek integrációjá-
val 2000-ben újjászületett 
Szegedi Tudományegyetem. A 
8 ezer dolgozó és 30 ezer hall-
gató munkahelye, a 12 karú 
univerzitás szenátusa hétfői -
információnk szerint - 14 óra-
kor kezdődő ülésének otthont 
adó-épületbe csak egyetemi 
polgárok léphetnek be. 

- A szenátusban az egye-
tem 12 karát egy-egy tagnak 
választott alkalmazott, illetve 
hallgató, továbbá a dékán 
képviseli. Nincs szabályozva, 
helyi sajátosság, hogy az adott 
kar a szenátusi tagjait miként 
bízza meg, rektorválasztáskor 
melyik jelöltre voksoljanak -
válaszolt kérdésünkre Rácz 
Béla rektorhelyettes. 

8 ezer dolgozó és 30 ezer hallgató munkahelye a 12 karú univerzitás. Hétfőn dől el, ki vezeti a követ-
kező négy évben az egyetemet. A TIK jelképe a modern szegedi felsőoktatásnak, FOTÓ: FRANK YVETTE 

A szenátus határozatképes-
ségéhez minősített többség 
kell, vagyis a 49 szavazati jog-

A két pályázó. Az SZTE új rektori ciklusára ketten pályáznak. Szabó 
Gábor okleveles gépészmérnök, gépipari gazdasági mérnök, az MTA 
doktora, intézetvezető egyetemi tanár. 2003 óta az SZTE rektora. Je-
lenleg a magyar felsőoktatás távlati fejlődését és mindennapjait meg-
határozó több szervezetnek az elnöke, tagja. Kutatási területe a hő-, 
anyag- és impulzustranszport-folyamatok vizsgálata élelmiszeripari 
műveletekben, eljárásokban. Tudományos közleményeinek, nemzetközi 
előadásainak száma 210. Wittmann Tibor Szegeden végezte tanulmá-
nyait, 1973-ban diplomázott a Szegedi Orvostudományi Egyetemen, az 
I. számú belgyógyászati klinikán kezdte orvosi, oktatói és kutatói pá-
lyáját - 2007-től e klinika tanszékvezető egyetemi tanára. Több tudo-
mányos társaság, szakmai szervezet tagja. Kutatási területe a tápcsa-
torna betegségei, új diagnosztikus és kezelési eljárások kifejlesztése. 
Közleményeinek száma: 111; 59 szakkönyv és fejezetrész írója. 

gal rendelkező testületből leg-
kevesebb 33 tagnak kell jelen 
lennie. 

- A kisorsolt sorrend szerint 
hallgatja meg a pályázókat a 
szenátus. A jelölt 10 percben is-
mertetheti programját, ezt kö-
vetően a szenátus tagjai 3-3 
percben mondhatnak véle-
ményt, tehetnek fel kérdéseket. 
Egyik jelölt sem vehet részt a 
másik tájékoztatóján. A két pá-
lyázó meghallgatását követően 
a tanári testület elnöke ismer-
teti a professzorok tanácsának 
véleményét, majd megkezdő-
dik a szenátusi szavazás proce-
dúrája - engedett bepillantást 
a rektorválasztás menetrendjé-
be Rácz Béla. 

A szenátus tagjai titkosan, 
írásban szavaznak. Akkor 
eredményes a választás, ha 
valamelyik pályázó megkapja 
a leadott szavazatok kéthar-
madát. Ha ezt egyik pályázó 
sem éri el, akkor az egyszerű 
többséget elnyert jelöltről is-
mét szavaznak. Ha e második 
körben sem kapná meg a rek-
torjelölt a kétharmados több-
séget, akkor érvénytelen len-
ne a választás, új pályázatot 
kellene kiírni. 

A rektort - a szenátus 
döntése alapján - az oktatá-
si miniszter nevezi ki négy 
évre, megbízatása 2010. júli-
us l-jétől 2014. június 30-áig 
tart. 

Kisemmizettek 
KOVÁCS ANDRÁS 
kovacs.andras@delmagyar.hu 

Krimiszerű történet, ahogy egy szegedi férfit kisem-
miztek, s albérlővé tettek saját, 35 mill iós házában, 
még akkor is, ha az ügyben maradt még jó néhány 
tisztázásra szoruló, nagyon fontos részlet. A hétköz-
napokban ennél sokkal egyszerűbben forgatnak ki 
embereket a vagyonukból, ráadásul szinte kivétel 
nélkül ügyvédi segítséggel. Ha a tulajdoni lap pon-
tos, itt is min imum háromszor kellett a pórul járt 
ember nevét aláhamisítani: amikor - ál l í tólag - elő-
ször eladta, majd újra a nevére íratták, s amikor 
megint eladta. 
Mondom, sok a hétköznapi történet, én is úgyneve-

zett szakembertől 

» Ha a tulajdoni lap 
pontos, itt is minimum 
háromszor kellett a 
pórul járt ember nevét 
aláhamisítaní. 

vettem a házam. Aki 
nyomott áron vásá-
rol, és jó áron elad, s 
aki, ha összefutok 
vele, ma is megvere-
geti a vál lam, és 
rendre akad egy jó 
ajánlata. Velem elő-

ször sem kötött volna üzletet, ha történetesen nem is-
merem az eladót képviselő - azóta ismertté vált -
ügyvédet. Kibontakozott a történet egy megszorult, 
negyedrész örökségházat elkótyavetyélő fiúról, egy 
kifárasztott, haszonélvezeti joggal és 50 százalékos 
tulajdonrésszel rendelkező özvegyről és egy másik 
gyermekről, aki valószínűsíthetően már ugyancsak 
nyomott áron vált meg az utolsó negyed házrésztől. 
Ami viszont tény, a középső eladót, az özvegyet piaci 
áron fizették ki. Minden rendben ment, igaz, az adás-
vételi szerződés előtt fél órával még ránéztem a tulaj-
doni lapra, nehogy az ismerős ügyvéd ellenére meg-
vezessen az ingatlanszakember. 
Ő persze csupán magányos farkas, akár megélhetési 
ingatlanszakembernek is nevezhető, ment azonban 
ez az üzlet az elmúlt években intézményes méretek-
ben is. Pénzügyi vállalkozások sora alakult kifejezet-
ten abból a célból, hogy értékes tulajdonnal rendel-
kező, de rossz fizetőképességű emberekre jelzáloghi-
telt sózzon. A lakást vagy házat azután nyomott áron 
és procedúra nélkül, az elővásárlási joggal élve meg-
vették és továbbadták, ha törlesztést mulasztott, hát-
ralékba került az adós. 

A közelmúlt híre, hogy a pénzügyi felügyelet bepere-
li azokat a vállalkozásokat, amelyek ügyfeleiknél 
extrém feltételeket - kilakoltatásnál 3-5 napon belü-
li lakáselhagyást - és díjakat alkalmaztak. Tucatnyi 
céget vontak vizsgálat alá, az viszont egyelőre nem 
igazolódott be, hogy a cél az ingatlan megszerzése 
lett volna, mint azt sokan feltételezték - köztük egy-
előre én is. 
A kérdés az, sikerül-e rajtuk fogást találni? 
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2011-RE BIZTOSAN VAN HELY SZEGEDEN - VÁSÁRHELYEN 130, MAKÓN 140 SZAZALEKOS A KIHASZNÁLTSÁG 

Másfél esztendő a bölcsődei várólistán 
SZEGED 
FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL 

A Dobó utcaiban azt kérték, 
iratkozzunk fel a listára, majd 
érdeklődjünk újra augusztus-

Szegedi kihasználtság. 
2005-2008-ig összesen 812 
férőhellyel működtek a szegedi 
bölcsődék. A kihasználtságuk 
115 és 123 százalék között 
mozgott. 2009 szeptemberétől 
834-re emelkedett a felvehető 
gyerekek száma, a kihasznált-
ság aránya 116,9 százalék volt. 
Idén januárban 79-en, február-
ban 70-en voltak a férőhelyre 
várakozó gyerekek. 

ban, mert akkor derül ki, hogy 
a beíratott gyerekeket valóban 
abba a bölcsibe viszik-e. Itt is 
2011 szeptemberére mondták a 
biztos felvételt, előtte csak 
Fortunában bízhatunk. 

Néhány bölcsődében új-
ságíróként mutatkoztunk be: 
ismerték a problémát. El-
mondták, hogy a belvárosi, 
frekventált intézményekbe 
nehezebb bejutni. Majd kér-

ték, hogy hivatalos válaszért 
forduljunk a szegedi bölcső-
dék igazgatójához. 

Két napon keresztül keres-
tük telefonon Ungi Ferencnét, 
nem értük el. Az önkormány-
zattól Novkov Veszelinka, a 
szociális iroda vezetője vála-
szolt kérdéseinkre. 

- Az elmúlt években új 
trend alakult ki Szegeden: a 
szülők egyre korábban íratják 
be gyermeküket, nem várják 
meg a tavaszi beiratkozást -
magyarázta a szakember. Hoz-
zátette: a bölcsődevezetők 
koordinálásával folyamatosan 
feltöltik a megüresedett helye-
ket a várólistán szereplőkkel. 

A szülők a lakhelyhez, 
munkahelyhez közeli intéz-
ménybe íratnák be csemetéi-
ket, ezért hosszabb a belváro-
si bölcsődékben a várakozási 
idő. Ezekben az intézmények-
ben valóban előfordulhat, 
hogy több mint egy évet kell 
várni a beiratkozásig. A na-

Fogtalkozás a szegedi Agyagos utcai intézményben. Egyre korábban kezdődnek a bölcsis évek. FOTÓ: VERÉB SIMON 

gyobb, 80-90 férőhelyes, 
úgynevezett panelbölcsikben 
is folyamatosan telt ház van. 

Családi napközik. A későn eszmélő szülők igénybe vehetik a családi 
napköziket: Szegeden 17 közül válogathatnak, eddig ennyi kapott mű-
ködési engedélyt az önkormányzattól. Ezekben a bölcsiknél kisebb, 
5-7 fős csoportokban játszanak a gyerekek. Igaz, havonta 30-40 ezer 
forintba kerül az igénybevételük. 

Ezekbe azonban könnyebb a 
bejutás, rövidebb a várakozá-
si idő. 

Szegeden egyébként 15 böl-
csőde üzemel, ezekben 834 fé-
rőhely van összesen. A cso-
portokban 10-10 gyermekre vi-
gyáznak a gondozók. Május 
elsejétől százzal bővítik a böl-
csődei férőhelyek számát. Ez 
azt jelenti, hogy 15-ből 10 in-

tézményben 10-ről 12-re eme-
lik a csoportlétszámot. Töb-
bek között a Vitéz utcai intéz-
ményben is: 50 helyett 60 
gyereket látnak majd el. A 
többi, így például a Petőfi 
Sándor sugárúti bölcsi épüle-
tének adottsága nem teszi le-
hetővé a további létszámnö-
velést, itt marad a 40 fős lét-
szám. 

130-140 százalékos 
kihasználtsággal 
működnek a bölcsődék 
a megyében 
Vásárhelyen jelenleg 205 fé-
rőhellyel három bölcsőde - a 
Hóvirág utcai 100, a Teleki 
utcai 35, az Oldalkosár utcai 
pedig 70 férőhellyel - üze-
mel. Az 1990-es évek elején 
még öt bölcsőde volt a város-
ban, de kettő megszűnt. Vá-
sárhelyen a bölcsődék 130 
százalékos kihasználtsággal 
működnek - tudtuk meg Bá-
lint Gabriellától, a Kapcsolat 
Központ vezetőjétől. Nincs 
beiratkozási idő, folyamatos 
az érdeklődés, s amennyiben 
lehet, minden jelentkezőnek 
igyekeznek helyet biztosítani. 
Egy-két hetes, esetleg hóna-
pos várakozási idő elképzel-
hető. Enyhíthet a gondokon, 
hogy a Hóvirág utcai intéz-
mény bővítésére - ami plusz 
40 férőhelyet jelent - 201 
millió forintot nyert pályáza-
ton a város. Makón jelenleg 
70 férőhellyel két bölcsődét 
működtet az Egyesített Nép-
jóléti Intézményen keresztül 
az önkormányzat. A férőhely 
csak nagyon szűken elegen-
dő, hiszen a bölcsődék 140 
százalékos kihasználtsággal 
működnek. A Búza utcában 
220 milliós beruházással jö-
vőre felépül egy új, 40 férő-
helyes telephely. 
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